

**Press Release / Communiqué de Presse****For immediate release / Pour parution immédiate**

September 7, 2018

7 septembre 2018

**English:****Suspect of Crimes Against Humanity Arrested in France****Former Rebel Combatant Arrested in France for Alleged Crimes Against Humanity Committed in Liberia.**

Kunti K. was arrested in France this week for his alleged involvement in crimes against humanity committed during the First Liberian Civil War (1989-1996) while acting as a commander for the United Liberation Movement of Liberia for Democracy (ULIMO).

The ULIMO rebel faction fought against Charles Taylor's National Patriotic Front of Liberia (NPFL) during the First Liberian Civil War and was responsible for over 11,500 documented violations, according to the Liberian Truth and Reconciliation Commission's Final Report.

This breakthrough arrest marks the first time a ULIMO member has been charged in France with international crimes committed during Liberia's civil wars.

Since 2012, Civitas Maxima has been working with the Monrovia-based Global Justice and Research Project (GJRP) to document crimes committed during the wars by all warring factions and find avenues for accountability for Liberian victims.

Civitas Maxima and the GJRP have assisted several prosecuting authorities, resulting in six arrests in the last four years for crimes linked to crimes against humanity committed during Liberia's civil wars in five different countries. Civitas Maxima filed a complaint in July 2018 against Kunti K. for his alleged commission or command of multiple crimes against humanity.

*"What Civitas Maxima and the GJRP have accomplished is unprecedented for non-governmental organizations," said Hassan Bility, director of the GJRP in Monrovia, Liberia, "to see numerous arrests abroad demonstrates that domestic criminal justice procedures can work to promote accountability for crimes against humanity."*

*"Victims of these international crimes will not remain silent, they want justice for the wrongs they endured. We stand with the victims and help them access justice mechanisms no matter where, so that these former commanders, like Kunti K. are held accountable" said Alain Werner, director of Civitas Maxima.*

There has yet to be domestic accountability in Liberia for the crimes committed during the back-to-back civil wars, which in 14 years claimed over 150 000 lives, most of them civilians. Kunti K.'s arrest comes at a time when the momentum for justice in Liberia has never been stronger.

Hassan Bility continued: *“This arrest comes at such a crucial time. In Liberia, people are hopeful that the high-ranking commanders, the people who committed the most horrific crimes, will be held accountable. Kunti K.'s arrest, and the previous arrests, show that justice for crimes committed during the civil wars can be achieved. We therefore call on the Liberian legislature to take steps aimed at legislating the necessary laws that will pave the way for the creation of a war crimes court that will address war-time violations of international humanitarian law.”*

*“Each additional arrest of alleged Liberian war criminals abroad adds to the strength of the movement by Liberian civil societies calling for the establishment of domestic criminal justice procedures for the heinous crimes committed during the civil wars.”* added Alain Werner.

## **Français:**

### **Suspect de Crimes Contre l'Humanité Arrêté en France**

#### **Un Ancien Commandant Rebelle Arrêté en France Pour des Crimes Contre l'Humanité Présumés Commis au Libéria.**

Kunti K. a été arrêté en France cette semaine, pour son implication présumée dans des crimes contre l'humanité commis durant la première guerre civile (1989-1996), alors qu'il était l'un des commandants du United Liberation Movement of Liberia for Democracy (ULIMO).

La faction rebelle ULIMO, qui s'est battue contre le National Patriotic Front of Liberia (NPFL) mené par Charles Taylor durant la première guerre civile est responsable selon la Commission Vérité et Réconciliation (CVR) de plus de 11'500 violations.

Cette arrestation est une première en France pour un commandant ULIMO.

Civitas Maxima travaille depuis 2012 avec le Global Justice and Research Project (GJRP) basé à Monrovia pour documenter les crimes commis pendant les guerres civiles et trouver des moyens d'obtenir justice pour les victimes de ces crimes.

Civitas Maxima et le GJRP ont assisté plusieurs autorités de poursuites pénales ce qui a amené à 6 arrestations dans 5 pays différents pour des crimes liés aux guerres civiles libériennes. Civitas Maxima a déposé une plainte en juillet 2018 à l'encontre de Kunti K. pour la commission présumée, et sa responsabilité en tant que commandant de plusieurs crimes contre l'humanité.

*« Ce qu'ont accompli Civitas Maxima et le Global Justice and Research Project est sans précédent pour une organisation non gouvernementale »* a déclaré Hassan Bility, le Directeur du Global Justice and Research Project à Monrovia, Libéria. *« Ces nombreuses arrestations démontre que ces procédures pénales nationales fonctionnent et forcent les responsables de crimes contre l'humanité rendre comptes de leurs actes devant les tribunaux ».*

*« Les victimes de ces crimes internationaux ne resteront pas silencieuses, elles se battent pour que les souffrances qu'elles ont endurées soient reconnues en justice. Nous nous tenons aux côtés des victimes et les soutenons afin qu'elles puissent obtenir justice où là où le dispositif légal existe afin que ces anciens commandants comme Kunti K. soient tenus responsables des atrocités qui leurs sont reprochées »* a déclaré Alain Werner, Directeur de Civitas Maxima.

A ce jour, le Libéria n'a rien entrepris pour poursuivre les responsables des crimes commis durant les deux guerres civiles successives, qui ont causé la mort de plus de 150'000 personnes, principalement des civils. L'arrestation de Kunti K. intervient alors que l'élan en faveur de la justice au Libéria n'a jamais été si fort.

Hassan Bility, le Directeur du GJRP, basé à Monrovia, a affirmé : « Cette arrestation arrive à point nommé. Au Libéria, la population civile garde espoir que les hauts-commandants des factions armées, ceux qui sont rendus coupables des crimes les plus violents, seront tenus pour responsables. L'arrestation de Kunti K. et les arrestations antérieures démontrent qu'il est possible d'obtenir justice pour les crimes commis durant les guerres civiles. Nous appelons dès lors le Parlement Libérien à prendre des mesures visant à voter une loi permettant l'établissement d'un tribunal pour les crimes de guerre qui traitera des violations du droit international humanitaire remontant à la période de la guerre civile ».

« Chaque nouvelle arrestation à l'étranger renforce un peu plus l'intensité du mouvement mené par la société civile libérienne appelant à ce que les auteurs des crimes haineux commis durant les guerres civiles libériennes soient poursuivis sur le sol libérien. » a ajouté Alain Werner.

To find out more about Civitas Maxima please visit [www.civitas-maxima.org](http://www.civitas-maxima.org)

#### **About the GJRP**

The **Global Justice and Research Project (GJRP)** is a Liberia-based non-profit, non-governmental organization that documents war crimes and, where possible, seeks justice for victims of these crimes, with the full consent of the victims.

For more information and media inquiries go to [www.globaljustice-research.org](http://www.globaljustice-research.org) or contact the GJRP director by phone: **00231777250914**.

#### **About Civitas Maxima**

**Civitas Maxima (CM)**, based in Geneva, ensures the coordination of a network of international lawyers and investigators who work for the interests of those who have been victims of international crimes, particularly war crimes and crimes against humanity.

For more information and media inquiries, go to [www.civitas-maxima.org](http://www.civitas-maxima.org) or contact us via email: [info@civitas-maxima.org](mailto:info@civitas-maxima.org) or by phone: **0041223461243**.